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 ’Når verden skrider, så er 
ægteskabet en af de ældste ting, 
som stadig findes, og som vi selv kan 
bestemme.

Karsten Møller Hansen, sognepræst i 
Tårnby Kirke - om stigningen i antal-
let af kirkebryllupper, Berlingske
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Vi skal have en klimapolitik, som 80 pct. af danskerne kan se sig i, udtaler klimaminister Lars 
Aagaard.

Koranafbrænding

Af Niels Peter Stilling, 

Egebækvej 195, Nærum

»Den frie verden er ikke 
skabt af kujoner«, skriver 
Mette Thiesen og Morten 
Messerschmidt (DF) og får 
dermed totalt afsporet de-
batten omkring berettigelsen 
af koranafbrændinger og den 
dertil hørende diskussion 
om ytringsfrihed. Det lyder 
nærmest, som om Mette og 
Morten hylder koranafbræn-
dinger som et udtryk for den 
frie verden, hvor helte mod-
sat kujoner fører sig frem. 

Men de helte, de hylder, 
er jo totalt ansvarsløse men-
nesker, der under bekoste-
lig politibeskyttelse bringer 
mine børnebørns liv i fare. 
Dens slags kujoner har aldrig 
skabt noget som helst.

Retten til at fornærme er 
ikke det samme som ytrings-

frihed. Det er misbrug af 
den demokratiske ret til at 
ytre sig frit. At ytre sig frit 
giver ikke ret til at bringe 
menneskeliv i fare eller til 
at ødelægge værdier, som 
er centrale for større eller 
mindre befolkningsgrupper. 

Undertegnede er f.eks. 
opdraget katolsk på godt og 
ondt. Jeg praktiserer hver-
ken katolsk eller protestan-
tisk kristendom, men derfor 
ville jeg da blive ked af, hvis 
nogle enkelte tåber begyndte 
at brænde Bibelen af, fordi de 
ikke synes om vores religion. 
Jeg er medlem af folkekir-
ken, ikke fordi de ord, der 
prædikes i dag, berører mig, 
men fordi jeg som historiker 
anerkender og respekterer 
kristendommen som kultur-
skabende i Europa.

Som kulturkristen har jeg 
intet til overs for Muhamed 
og islam. Men jeg har f.eks. 
heller intet til overs for Mette 

Thiesen eller Morten Mes-
serschmidt. 

Derfor behøver jeg jo 
ikke at skrive, at hun er dum 
som et bræt, eller at han er 
en opblæst nar. Formentlig 
udsætter jeg ikke mig selv 
eller mine for fare derved. 
Men pointen er, at retten til 
at fornærme ikke er det sam-
me som ytringsfrihed. Og da 
slet ikke, når fornærmelserne 
sætter uskyldige menneskers 
liv og tilværelse i fare. 

Når nogle åndsformør-
kede idioter brænder Ko-
ranen af, er det ikke blot 
aldeles meningsløst. Det er 
en unødvendig fornærmelse 
og nedgøring af anderledes 
opdragede og tænkende 
mennesker. Det har intet 
med ytringsfrihed at gøre 
- og slet ikke med den frie 
verden, som Mette Thiesen 
og Morten Messerschmidt 
hylder.

Misbrug af ytringsfriheden

Kystsikring

Af Yvonne Schjerlund,

Galgebjerg 2, Hundested 

Hurra for Ole Juul Jensens 
debatindlæg fra den 16. 
august.

Det er frustrerende, at 

Miljøministeriet pålægger 
projektet Nordkystens Frem-
tid ekstra byrder med henvis-
ning til EU’s krav for så vidt 
angår Natura 2000-områder.

I forbindelse med pro-
jektet skal Miljøministeriet 
foretage en konkret vurde-
ring, der skal tage udgangs-

punkt i den store viden, 
der allerede findes om vore 
kystzoner og deres udvikling. 
Set herfra virker det, som om 
Miljøministeriet har valgt et 
for begrænset grundlag for 
vurderingen.

Nordkystens Fremtid - igen

Psykiatrien

Af Torben Kjær,  

Frederiksværksgade 49, Hillerød, 

fhv. regionsrådsmedlem

For mange fag som håndvær-
kere, skovarbejdere, forsvaret 
og andre stilles der krav om 
sikkerhedstøj til medarbej-
derne. Eksempelvis bærer 
skovarbejdere bukser af kev-
lar, som en motorsav ikke kan 
skære igennem.

Derfor undrer det, at man 
aldrig har interesseret sig for 
mit forslag i 2016 netop efter 
et knivdrab i psykiatrien, at 
man burde tilbyde medar-
bejdere i risikofyldte job et 
klædningsstykke af kevlar. 

Dengang henviste jeg til en 
T-shirt, som fægtere bærer 
under deres dragt, og som 
en kåre uden sikkerhedsknop 
og en kniv ikke kan trænge 
igennem. 

Region Hovedstaden blev 
præsenteret for forslaget, og 
jeg var i dialog med FOA,  
men det gjorde ikke større 
indtryk.

Det smerter, at der siden 
er dræbt syv medarbejdere i 
psykiatrien, hvor flere måske 
alle kunne have reddet livet, 
hvis de havde båret en sådan 
T-shirt under deres tøj. Senest 
har jeg stillet forslaget til for-
mand for Region Hovedsta-
dens psykiatriudvalg og kan 
læse, at de tiltag, regionen har 

vedtaget, er, at medarbejderne 
skal være ekstra opmærksom-
me, når de modtager højrisi-
kopatienter, at de skal gå to 
og to sammen, at de skal lære 
afværgegreb og konflikthånd-
tering. 

Det er udmærket, men hav-
de ikke reddet den sidst dræb-
te og andre, hvor en patient er 
gået amok med en kniv.

Sikkerhedstøjet skal måske 
bestå af en kittel eller en let 
neutral jakke af kevlar, men 
det er ubegribeligt, at man har 
været villige til at betale så høj 
en pris som syv dræbte med-
arbejdere for sine principper, 
der grundlæggende handler 
om flere ressourcer og bedre 
normeringer.

Sikkerhedstiltag  
redder ikke alle

Frederiksborg Amts Avis mener

Strømmen af nyheder om det danske sundhedsvæsen minder 
på mange måder om sommerens vejrudsigter. Konstant tunge, 
mørke skyer i horisonten og meldinger om regn og rusk, så 
langt øjet rækker. Med andre ord; ikke vanvittigt opmuntrende. 
Faktisk har det aldrig set så dystert ud.

En analyse fra Dansk Sygeplejerråd anslår, at der lige nu 
er omkring 4700 ledige sygeplejerskestillinger i landet, her-
af 3400 på regionernes sygehuse. Og det bliver værre i de 
kommende år. I en arbejdskraftanalyse har Lægeforeningen 
for nylig vurderet, at der i 2030 vil mangle yderligere 40.000 
sundhedspersoner i sektoren.

Samtidig bliver andelen af ældre, behandlingskrævende 
danskere kun større og større.

Af og til bryder solen imidlertid gennem skylaget og ind-
gyder håb. I weekenden kunne Sjællandske Medier fortælle, 
hvordan et nyt AI-projekt på kræftafdelingen på Sjællands 
Universitetshospital i Køge, hvor lægerne gør brug af kunstig 
intelligens i behandlingen af mavetarmkræft, viser lovende 
resultater.

Ved hjælp af en supercomputer, fodret med sundhedsdata 
fra 76.000 anonymiserede patienter, kan lægerne tilrettelægge 
målrettede, individuelle behandlingsforløb, som sparer både 
tid og ressourcer - og ikke mindst kvaler - for patienterne.

De 112 patienter, som indtil videre er blevet behandlet efter 
metoden, har således været indlagt i kortere tid, antallet af 
genindlæggelser er halveret, og antallet af patienter, som har 
oplevet komplikationer, er faldet fra ca. otte til blot tre procent.

Det er markante tal, og ifølge professor og overlæge på 

Sjællands Universitetshospital Ismail Gögenur, som leder 
projektet, er potentialet stort. Han mener, at metoden kan 
bruges på andre kræftområder og på længere sigt også andre 
kirurgiske områder.

Birthe Dinesen, professor i digital sundhed og rehabilitering 
på Aalborg Universitet, er enig. »Det, vi ser med kunstig intel-
ligens i kræftbehandlingen på Sjællands Universitetshospital, 
er kun begyndelsen«, siger hun.

Sundhedsminister Sophie Løhde (V), som i sidste uge besøg-
te hospitalet i Køge, er klar til afsætte en halv milliard kroner 
til området - hvoraf en del også skal gå til hjemmebehandling. 
Det er fornuftigt. Det er nødvendigt, at vi tager alle midler i 
brug, herunder også kunstig intelligens og anden teknologi, 
hvis solen fortsat skal skinne på det danske sundhedsvæsen. 

 SJ

Solstrålehistorie i kræftbehandlingen 


